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Latvijas Zinātņu akadēmijas, Latvijas Zinātnes padomes un Latvijas Zinātnieku savienības laikraksts

Zināšanas ir bijušas tās, kas jau gadu tūkstošiem ir virzīju-
šas uz priekšu pasaules civilizācijas attīstību. Latvijas zināt-
ne jau vairāk nekā 200 gadus ir bijusi un arī pēc valsts simt-
gades svinībām būs tas cēlējspēks, kas nodrošinās mūsu ze-
mes ekonomikas attīstību kā nosacījumu zināšanās balstītas 
izglītības un zināšanu sabiedrības pastāvēšanai! Latvija no 
zinātniekiem sagaida inovatīvu domāšanu un sabiedrības 
augstāko garīgo un intelektuālo vērtību uzturēšanu valstiski 
visaugstākajā līmenī! Sveicot ikvienu Latvijas dibināšanas 
100. gadskārtā, novēlu apzināties atbildību par SAVU valsti!

Latvijas Zinātņu akadēmijas prezidents Ojārs Spārītis
Lai turpinātu diskusiju par zinātnes jomas attīstību Lat-

vijā, Latvijas Jauno zinātnieku apvienības Augstākās izglī-
tības un zinātnes politikas darba grupa ir izstrādājusi aprē-
ķinos un citu valstu pieredzē balstītus priekšlikumus sistē-
mas pilnveidei. Aktualizējot šo jautājumu jaunās valdības 
veidošanas procesā, šī gada 22. oktobrī jaunie zinātnieki 
nosūtīja vēstuli ievēlētajiem politiskajiem spēkiem. Partiju 
atsaucība ļauj cerēt uz produktīva dialoga veidošanos ak-
tuālo jautājumu risināšanā. 

Vēstules teksts:
“Par zinātni medijos visbiežāk dzirdams saistībā ar tās ne-

pietiekamo finansējumu. Tas tiek minēts kā galvenais iemesls 
tam, ka Latvijas augstskolas nav atrodamas TOP 100 un reitin-
gos atpaliek no kaimiņiem, Latvijas zinātniskajām institūcijām 
ir vāji panākumi Eiropas pētniecības programmā Apvārsnis 
2020, kā arī Eiropas Savienības Inovācijas rezultātu pārskatos 
Latvija ierindojas pēdējās vietās. Lai arī finansējuma trūkums ir 
pamatots arguments, tomēr vienlaikus būtu jāvērtē arī esošās 
finansējuma sadales sistēmas sasaiste ar zinātnisko rezultātu 
kvalitāti, zinātnisko institūciju starptautisko konkurētspēju un 
inovāciju veicināšanu caur sadarbību ar uzņēmumiem.

Latvijas Jauno zinātnieku apvienība (LJZA) aicina jauno 
valdību kā vienu no prioritātēm izglītības un zinātnes jomā 
noteikt Latvijas zinātnes finansējuma palielinājumu un vienlai-
cīgu zinātnisko institūciju finansēšanas sistēmas pilnveidi (re-
formu), ar mērķi sekmēt aktīvu virzību uz kvalitatīvu zinātnisko 
rezultātu sasniegšanu, konkurētspējīgu zinātnieku piesaisti, 
noturēšanu un ataudzi, inovatīvo uzņēmēju pētniecības vaja-
dzību nodrošināšanu, kā arī mērķtiecīgu valstij prioritāru jomu 
attīstību un koncentrāciju.

LJZA ieskatā esošā Latvijas zinātnisko institūciju finansēša-
nas sistēma ir novecojusi un nepietiekami mērķēta uz attīstību 
un starptautisku konkurētspēju. Sistēmai, kurā institūciju bā-
zes finansējumu nosaka galvenokārt pēc kopējā nodarbinātā 
personāla skaita, palielināt finansējumu bez tiešas sasaistes 
ar kvalitātes un konkurētspējas kritērijiem būtu neefektīvi un 
izšķērdīgi. Mūsuprāt, absolūti nepieciešamais finansējuma pa-
lielinājums zinātnei būtu jāsaista ar pāreju uz jaunu Latvijas 
zinātnisko institūciju finansēšanas sistēmu, kas tuvinātos Rie-
tumeiropas modeļiem. Būtiski, ka šādi pārmaiņas iespējams 
ieviest pakāpeniski, ļaujot zinātniskajai videi mainīties nepie-
ciešamajā virzienā. 

Pēc dažādu finansējuma sistēmu izpētes un modelēšanas, 
un sekojot Pasaules Bankas ekspertu ieteikumiem, LJZA piedā-
vā Latvijas zinātnisko institūciju finansēšanas sistēmu, tāpat kā 
augstskolu finansēšanas sistēmu, balstīt uz trīs pīlāriem:

1) Bāzes finansējums (45% no kopējā), kas aprēķināms pēc 
nodarbinātā vadošo pētnieku skaita. Tieši vadošie pētnieki un 
viņu spējas nosaka zinātnisko institūciju pētniecības kvalitāti 
un konkurētspēju un viņu piesaistītais finansējums ļauj algot 
studentus, doktorantus un pēcpromocijas zinātniekus. Mūsu-
prāt, ar šo pīlāru nodrošinātā vadošo pētnieku finansējuma sta-
bilitāte veicinās augstu konkurenci par vadošo pētnieku amata 
vietām, starptautisku zinātnieku piesaisti un noturēšanu, kā arī 
atļaus vienkāršāku pētniecības sasaisti ar studiju procesu.

2) Snieguma finansējums (45% no kopējā), kas aprēķināms 
pēc zinātnisko institūciju produktivitāti raksturojošiem kritēri-
jiem, ņemot vērā pēdējo trīs gadu vidējās vērtības:

a. institūcijā aizstāvēto promocijas darbu skaita (svars 0,1), 
tādējādi veicinot zinātnieku ataudzi;

b. institūcijas piesaistītā finansējuma apjoma no ārzemju 
publiskajām institūcijām (svars 0,3), tādējādi veicinot papildus 
finansējuma iegūšanu starptautiskos konkursos (ES ietvarprog-
ramma u.c. starptautiskās sadarbības programmas);

c. institūcijas piesaistītā finansējuma no Latvijas un ārzemju 
uzņēmumiem (svars 0,3), tādējādi veicinot sadarbību ar uzņē-
mumiem un inovācijas;

d. institūcijas kvalitatīvo publikāciju skaita (svars 0,3), tādē-
jādi veicinot zinātniskās darbības galvenā rezultāta – publikāci-
ju – skaita un kvalitātes pieaugumu.

3) Attīstības finansējums (10% no kopējā), kas paredzams 
augstu izmaksu pētniecības infrastruktūras attīstīšanai, koplie-
tošanai (jeb resursu koncentrācijai) un uzturēšanai, kā arī pil-
nīgi jaunu pētniecības virzienu izveidei valstij prioritārās jomās 
(projektu veidā). Tas ļautu koncentrēt resursus atsevišķos Na-
cionālajos izcilības (ekselences) centros, kas būtu konkurētspē-
jīgi Eiropā un pasaulē, veicinātu šo pētniecības infrastruktūru 
pieejamību, kā arī novērstu aparatūras dublēšanos.

Mūsuprāt, piedāvātā zinātnisko institūciju finansēšanas sis-
tēmas pilnveide (reforma) kopā ar finansējuma paaugstināju-
mu ilgtermiņā spēs nodrošināt Latvijas zinātnes starptautisko 
konkurētspēju un ekonomikas transformāciju uz uzņēmējdar-
bību ar augstu pievienoto vērtību. 

Esam gatavi izstāstīt un izdiskutēt piedāvātās sistēmas piln-
veides (reformas) detaļas, aprēķinus un iespējamos pārejas 
procesa scenārijus.”

Ar LAtviJAS Zinātņu AkAdēmiJAS   
2018. gAdA 15. OktObrA  

PreZidiJA Lēmumu tiek iZSLudinātS  
ikgAdēJAiS kOnkurSS “deSmit gAdA  

ZinātniSkie SASniegumi LAtviJā”.

Pieteikumus konkursam ir tiesīgi iesniegt Izglītības un 
zinātnes ministrijas Zinātnisko institūciju reģistrā esošie 
zinātniskie institūti, universitātes, augstskolas, universitāšu 
fakultātes, kā arī LZA īstenie locekļi. 

Pieteikumi tiks pieņemti no š.g. 1. novembra līdz 
7. decembrim plkst. 15. iesniegtie pieteikumi tiks izvēr-
tēti līdz š.g. 21. decembrim, bet līdz decembra beigām 
LZA Prezidijs apstiprinās desmit gada nozīmīgāko sas-
niegumu sarakstu.

Pieteikums konkursam sastāv no publicējamās daļas, kas 
ietver darba nosaukumu, institūta nosaukumu un sasniegu-
ma raksturojumu, kas uzrakstīts plašam interesentu lokam 
saprotamā veidā, un nepārsniedz 800 rakstāmzīmes. Nepub-
licējamā pieteikuma daļa var būt veidota kā īsa anotācija ar 
papildu informāciju par darba saturu un tā atspoguļojumu 
zinātniskajā literatūrā, patentos, monogrāfijās un citur. Pie-
teikumi nosūtāmi uz e–pasta adresi sasniegumi@lza.lv.

Gada nozīmīgākie sasniegumi tiek iedalīti teorētiskās 
zinātnes un lietišķās zinātnes sasniegumos. LZA Prezidi-
jam ir tiesības izņēmuma kārtā iekļaut gada nozīmīgāko 
sasniegumu sarakstā vairāk nekā desmit darbus, ja pēdējie 
divi vai trīs no tiem novērtēti vienādi, kā arī piešķirt atzinī-
bas rakstus. 

Vairāk par konkursu un tā laureātiem skat. LZA mājaslapā. 

Latvijas jauno zinātnieku apvienības 
priekšLikums Latvijas zinātnisko institūciju 

finansēšanas sistēmas piLnveidei

nosLēdzies Latvijas zinātnes padomes  
2018. gada otrais fundamentāLo un Lietišķo 

pētījumu projektu konkurss
2018. gada otrais fundamentālo un lietišķo pētījumu pro-

jektu (FLPP) konkurss noslēdzies ar Latvijas Zinātnes padomes 
2018. gada 2. novembrī pieņemtajiem lēmumiem par projek-
tu atbalstīšanu, par projektu atbalstīšanu un finansēšanu, kā 
arī par projektu noraidīšanu. FLPP konkursā sākotnēji tika ie-
sniegti 328 projektu iesniegumi, taču 22 no tiem neatbilstības 
administratīvajiem kritērijiem dēļ tika noraidīti vai atsauca pie-
dalīšanos konkursā un netika nodoti zinātniskajā izvērtēšanā 
starptautiskajiem ekspertiem. Projektu zinātniskā izvērtēšana 
noritēja nepilnus trīs mēnešus, tika izvērtēti 306 projektu ie-
sniegumi.

Konkursa rezultātā projektu iesniegumi, kas tika izvērtēti 
virs kvalitātes sliekšņa (3 punkti katrā no trīs kritērijiem un 10 
punkti visos kritērijos kopā), kopā bija 234. No tiem 41 projektu 
iesniegums tika finansēts, vienlaikus projektu iesniegumi, kas 
tika izvērtēti zem kvalitātes sliekšņa, kopā bija 72.

Ņemot vērā projektu izvērtēšanu, var spriest par to, cik 
daudzi no kopumā iesniegtajiem projektu iesniegumiem tika 
finansēti, kā arī cik daudz virs kvalitātes sliekšņa izvērtēto pro-
jektu iesniegumu ieguva finansējumu. kopumā tikai 18% no 
virs kvalitātes sliekšņa izvērtētajiem projektu iesniegu-
miem tiks finansēti. ņemot vērā, ka projektu iesniegumus 
izvērtēja attiecīgo nozaru augsta līmeņa starptautiskie 
eksperti, var spriest, ka finansējuma apmērs, kas pieejams 
konkursam, ir nepietiekams, kā rezultātā nav iespējams īs-
tenot daudzas oriģinālas un sabiedrības attīstībai nozīmī-
gas zinātniskās idejas.

Konkursa rezultātā tika finansēti projekti, kurus iesniegušas 
17 zinātniskās institūcijas. Divas zinātniskās institūcijas projek-
tu īstenošanā tiks iesaistītas tikai kā sadarbības partneri (Latvi-
jas Lauksaimniecības universitāte un Liepājas universitāte). No 
41 finansētā projekta 10 būs sadarbības projekti. 

tabula nr. 1. Zinātniskās institūcijas,  
kuru iesniegtie projektu pieteikumi tika finansēti

Detalizētu pārskatu par konkursa rezultātiem skat. LZP mājaslapā.

Foto – J.Brencis

Latvijas Zinātnieku savienība aicina uz Latvijas 100 gadu un LZS 30 gadu jubilejai veltīto zinātnisko konferenci  
“kreatoloģija kā radošuma pētniecība no dažādu zinātnes nozaru aspektiem” 2018. gada 30. novembrī plkst 15.00 

LZA Portretu zālē  rīgā, Akadēmijas laukumā 1, 3. stāvā.
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Oktobris Rīgas Stradiņa universitātē (RSU) un Rīgas Teh-
niskajā universitātē (RTU) tika nodēvēts par Zinātnes mēnesi. 
Sadarbojoties RSU Studējošo pašpārvaldei, RTU Studentu par-
lamentam un Latvijas Jauno zinātnieku apvienībai (LJZA), šī 
gada 30. oktobrī RSU 1. auditorijā tika rīkots Zinātnes mēneša 
noslēguma pasākums ,,Excellent Science: How?”. 

Pasākumu ar savu ierašanos pagodināja Dr.sc.ing. Kaspars 
Kalniņš, izdevniecības ELSEVIER klientu konsultante Centrālei-
ropā un Austrumeiropā, atzīta zinātniece PhD Eng. Katarzyna 
Gaca – Zajac un LJZA valdes priekšsēdētāja Ieva Siliņa. 

Kaspars Kalniņš iedvesmoja klātesošos ar stāstiem no savas 
pieredzes par zinātnieka karjeru. Vieslektore no Polijas Katarzy-

na Gaca – Zajac uzstājās ar divām lekcijām. Pirmās lekcijas laikā 
viņa dalījās ar ieteikumiem, kā uzrakstīt veiksmīgu zinātnisko 
rakstu. Tika stāstīts gan par zinātnisku rakstu veidošanas nozī-
mi, gan par manuskripta izveidi, gan par to, kā izvēlēties žur-
nālu, kur rakstu publicēt. Tāpat daudz uzmanības tika veltīts arī 
pētniecības ētiskajiem aspektiem. Otrās lekcijas laikā zinātnie-
ce iepazīstināja klātesošos ar programmu Mendeley, kas piedā-
vā ļoti plašu iespēju klāstu, piemēram, atsauču noformēšanu, 
datu uzglabāšanu un komunikāciju ar citiem zinātniekiem. 
Pasākuma noslēgumā Ieva Siliņa stāstīja par iespējām nākotnē 
zinātnes jomā un akcentēja Eiropas finansējuma piesaisti. 

Judīte Lukša, 
RSU Studējošo pašpārvaldes

Zinātnes mēneša projekta vadītāja

PēcdOktOrAntūrAS PētniecībAS AtbALStA PrOJektA 
īStenOšAnā nOSLēguSieS JAu Otrā kārtA

Pēcdoktorantūras pētniecības atbalsta projekts 
(nr. 1.1.1.2/16/i/001) ir nozīmīgs eiropas reģionālā attīstī-
bas fonda finanšu instruments, kas vērsts uz jauno zināt-
nieku (pēcdoktorantu) pētniecības kapacitātes un karjeras 
attīstību.

Pēcdoktorantūras pētniecības atbalstu piešķir, lai attīstītu 
jauno zinātnieku prasmes un palielinātu zinātnisko kapacitāti, 
nodrošinot jauno zinātnieku karjeras uzsākšanas iespējas zināt-
niskajās institūcijās un pie komersantiem, kā arī, lai veicinātu 
pētniecības kompetenču pilnveidošanu, cilvēkresursu atjau-
notni un kvalificētu speciālistu skaita pieaugumu.

Atbilstoši 19.01.2016. MK noteikumiem Nr. 50, kas nosaka 
1.1.1.2. pasākuma “Pēcdoktorantūras pētniecības atbalsta” īs-
tenošanu, pēcdoktorants ir Latvijas vai ārvalstu jaunais zināt-
nieks, kurš doktora grādu ieguvis ne agrāk kā 5 gadus pirms 
pētniecības pieteikuma iesniegšanas termiņa, būs nodarbināts 
pilna laika pētniecībā līdz 3 gadiem.

Finansējumu pasākumam “Pēcdoktorantūras pētniecības 
atbalsts” piešķirs ierobežotas projektu iesniegumu atlases vei-
dā, Valsts izglītības attīstības aģentūrai (VIAA) iesniedzot vienu 
projektu par visu plānoto finansējumu. VIAA līdz 2023. gadā 
nodrošinās pētniecības pieteikumu atlases organizēšanu, vēr-
tēšanu un atbalstīto pieteikumu īstenošanu, kā arī sniegs ne-
pieciešamo metodisko un konsultatīvo atbalstu pēcdoktorantu 
pētniecības pieteikumu iesniedzējiem. Šobrīd ir notikušas divas 
atlases kārtas un plānots, ka 2019. gada sākumā tiks izsludināta 
3. atlases kārta.

Pēcdoktorantūras pētniecības pieteikumus var ie-
sniegt:

• Zinātnisko institūciju reģistrā reģistrēts zinātniskais insti-
tūts vai augstskola;

• LR Uzņēmumu reģistrā reģistrēts sīkais (mikro), mazais, vi-
dējais vai lielais komersants, kas darbojas jebkurā zinātņu jomā, 
kas pieteikuma īstenošanai pilna laika pētniecībā nodarbinās 
pēcdoktorantu – Latvijas vai ārvalstu jauno zinātnieku, kurš 
doktora grādu ieguvis ne agrāk kā 5 gadus pirms pētniecības 
pieteikuma iesniegšanas termiņa.

Atbalsts paredzēts pētījumiem Viedās specializācijas stratē-
ģijas mērķu sasniegšanā, izaugsmes prioritāšu īstenošanā vai 
specializācijas jomu attīstībā.

viena pētniecības pieteikuma maksimālais apmērs ir 
133 806 eiro, paredzot atbalstu:

• fundamentālajiem vai rūpnieciskajiem pētījumiem;
• pēcdoktoranta kompetenču pilnveidei;
• starptautiskajai mobilitātei;
• tehnoloģiju pārnesei un tehnoloģiju tiesību aizsardzībai.
Pētniecības pieteikuma izmaksas pamatā ietver pēcdokto-

ranta algu līdz 2 731 eiro mēnesī (ieskaitot nodokļus), pētniecī-
bas, mācību un tīklošanās pasākumu izmaksas 800 eiro mēnesī 
un izmaksas administratīvajiem un infrastruktūras resursiem 
185,83 eiro mēnesī.

Līdz 2018. gada oktobrim ir notikušas divas atlases kārtas. 
Pirmajā kārtā jau uzsākta pētniecības pieteikumu īstenošana, 
savukārt otrajā kārtā pieteikumi ir apstiprināti un ir uzsākta lī-
gumu slēgšana. 

Nozīmīgākie rezultāti pirmās kārtas pieteikumu īstenošanā 
ir sasniegti šādi:

• Zinātniskajās institūcijās un pie komersanta ir izveidotas 
66 jaunas pētnieku amata vietas;

• Apgūts projekta finansējums 4,8 miljoni eiro apmērā;
• Piesaistītas privātās investīcijas 71 562 eiro apmērā;
• Publicēti 85 zinātniskie raksti;
• Izstrādāta viena jauna produkta tehnoloģija;
• Gandrīz 50% pēcdoktorantu ir piedalījušies dažādās zi-

nātnes komunikācijas aktivitātes, popularizējot pētniecību un 
savu pētījumu rezultātus plašā sabiedrībā.

Atbalstīti 196 pētījumi ar kopējo finansējumu 24,5 mil-
jonu eiro apmērā

kopumā abās kārtās tiks īstenoti 196 pēcdoktorantūras 
pētījumi vairāk nekā 24,5 miljonu eiro apmērā. Pirmajā kār-

JAunO Zinātnieku fOrumS  
“exceLLent Science: HOw?”*  

PuLcē PLAšu intereSentu LOku

no kreisās: ieva Siliņa, Katarzyna Gaca – Zajac, dāvis frei-
denfelds, Judīte Lukša, Linda ābola Foto – Matīss Zemturis

tā jau ir noslēgts 131 līgums par pētījumu īstenošanu vairāk 
nekā 15,9 miljoni eiro apmērā un otrajā kārtā ir apstiprināti 
65 pieteikumi vairāk nekā 8,6 miljoni eiro apmērā. Pirmajā 
kārtā bija iesniegti 246 pieteikumi, 2. kārtā – 140 pieteikumi.

Pētniecības pieteikumu īstenošana sekmēs jaunu pētnieku 
amata vietu izveidi, zinātnisku rakstu izstrādi, jaunu produktu 
un tehnoloģiju attīstību, privāto investīciju piesaisti, kā arī sa-
darbību ar komersantiem.

No 196 pētījumiem 131 ir rūpnieciskie pētījumi un 65 – fun-
damentālie pētījumi. 

Aplūkojot abu kārtu pieteikumu sadalījumu atbilstoši vie-
dās specializācijas jomām, viedie materiāli, tehnoloģijas un in-
ženiersistēmas ir tā joma, kurā tiek īstenots vislielākais pētnie-
cības pieteikumu skaits 28% jeb 55 pieteikumi. Tam seko bio-
medicīnas, medicīnas, biofarmācijas un biotehnoloģiju joma ar 
23% jeb 45 pieteikumiem. Izaugsmes prioritātēm (t.sk. sociālo 
un humanitāro zinātņu jomā) tiks īstenoti 15% jeb 29 projekti, 
informācijas un komunikācijas tehnoloģijās – 14% jeb 27 pie-
teikumi, zināšanu ietilpīgā bioekonomikā – 13% jeb 25 projekti 
un viedajā enerģētikā 0 7% jeb 15 projekti. 

Pētniecības pieteikumu finansējums riS3 jomās
Abu kārtu finansējuma sadalījums ir šāds: 7,2 miljoni ir pie-

šķirti viedo materiālu, tehnoloģiju un inženiersistēmu pētniecī-
bas pieteikumiem, 5,3 miljoni – biomedicīnas, medicīnas, bio-
farmācijas un biotehnoloģiju jomas pieteikumiem, 3,4 miljoni 
– izaugsmes prioritātēm (t.sk. sociālo un humanitāro zinātņu 
jomā) un informācijas un komunikācijas tehnoloģijām, 3 miljo-
ni – zināšanu ietilpīgā bioekonomikas pieteikumiem un 2 mil-
joni – viedās enerģētikas pieteikumiem. 

Pētījumus īsteno 27 organizācijās, no tām 24 zinātniskās in-
stitūcijas un 3 komersanti (viens – 1. kārtā un divi – 2. kārtā). 
Visvairāk pēcdoktorantūras pētījumus īsteno Latvijas Universitā-
te (44 pētījumi 1. kārtā un 10 pieteikumi 2. kārtā) un Rīgas Tehnis-
kā universitāte (29 pētījumi 1. kārtā un 19 pieteikumi – 2. kārtā). 

Pēcdoktorantūras pētniecības pieteikumu sadalījums 
riS3 jomās

Pēcdoktorantūras pētniecības pieteikumu ir saistīti ar Vie-
dās specializācijas stratēģijas mērķu sasniegšanu, izaugsmes 
prioritāšu īstenošanu vai specializācijas jomu attīstību, kā arī ar 
zinātnisko institūciju attīstības stratēģijās noteiktajiem pētnie-
cības virzieniem.

Pēcdoktorantu raksturojums

vecums
Abās kārtas pēcdoktorantu vidējais vecums ir 34,5 gadi. Jaunā-

kajam pēcdoktorantam ir 27 gadi un vecākajiem – 59 gadi. Vislielā-
ko īpatsvaru (66) veido pēcpēcdoktoranti vecumā 32–34 gadi. 

Pēcdoktorantu izcelsmes valsts
No 196 pēcdoktorantiem 177 ir Latvijas izcelsmes un 19 ār-

valstu izcelsmes jaunie zinātnieki. Pirmajā kārtā pieteikumus īs-
teno 5 ārvalstu izcelsmes pēcdoktoranti, savukārt otrajā kārtā ir 
piesaistīti 14 ārvalstu izcelsmes pēcdoktoranti. Visvairāk ārval-
stu pēcdoktorantu ir no Lietuvas (4), Igaunijas (3), Ukrainas (3). 

Turpinājums – 3.lpp.

* No angļu valodas – izcila zinātne: kā?
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Jau kopš 2015. gada Erasmus+ programma doktorantūras 
līmenī piedāvā iespēju braukt mācību apmaiņā vai praksē arī 
ārpus Eiropas. 2017. gada rudens semestrī šāda iespēja, patei-
coties savstarpēji noslēgtajam sadarbības līgumam, pavīdēja 
arī diviem Latvijas Universitātes Pedagoģijas psiholoģijas un 
mākslas fakultātes doktorantiem, un es biju viena no viņiem. 
No 2018. gada janvāra beigām līdz jūlijam piedalījos doktoran-
tūras studiju apmaiņā Bio Bio universitātē Čīles pilsētā Čijan 
(Chillan). Skaidrības labad uzreiz jāpaskaidro, ka Bio Bio uni-
versitāti tā sauc, nevis tāpēc, ka šī universitāte ir vērsta uz videi 
draudzīgu dzīvesveidu, bet tāpēc, ka tas ir bijis reģiona nosau-
kums, kas, sagadīšanās pēc, tika mainīts brīdī, kad biju apmaiņā. 
Studiju apmaiņu uzsāku Bio Bio reģionā, bet pabeidzu Nuble 
reģionā. Fascinējoši bija kaut brīdi dzīvot vietā, kur Eiropa atro-
das uz austrumiem, bet Āzija – uz rietumiem. Aukstāks kļūst uz 
dienvidiem, siltāks uz ziemeļiem, kur jūlijā ir ziemas vidus, bet 
janvārī – vasaras vidus. Kur pirmais septembris jeb pirmā sko-
las diena ir marta sākumā. Pirmo reizi dzimšanas dienu svinēju 
nevis vasarā, bet ziemā. Tā teikt “mazliet” bija jāpārvērtē viss, ko 
esmu uzskatījusi par pašsaprotamu dzīvojot Latvijā – zemeslo-
des Ziemeļu puslodē. Šīs pieredzes dēļ izpratne par Eirocentris-
ma brillēm jeb skatījuma prizmu pasaules izpratnes veidošanā 
ieguva jaunu nozīmi manā dzīvē. 

Kad atgriezos, cilvēki man jautāja, kā man gāja, parasti atbil-
dēju: “Auksti!”, jo kamēr Latvijā mani mīļie baudīja garāko un sil-
tāko vasaru kopš viņi sevi atceras, man Čīlē bija aukstākā ziema, 
ko čīlieši atminas. Reģionā, kurā dzīvoju – 5 stundu braucienā 
uz dienvidiem no Santjago – ierasti ziemā temperatūra ļoti reti 
bija ap nulli, bet laikā, kad es tur dzīvoju, tā bieži pietuvojās šai 
atzīmei. Tā kā Čīle mājas parasti nav ar tik labu siltumizolāciju 
kā Latvijā, tad tieši iekštelpās nācās salt. Kad pieķēru sevi pie 
atziņas, ka ne tikai fotogrāfijas sociālajos tīklos ar cilvēkiem 
virsjakās iekštelpās uztvēru par normālu parādību, bet arī sāku 
pārsūtīt draugiem rakstus par futbolu, sapratu, ka sāku iedzī-
voties Čīlē. 

kāpēc Čīle? 
Viens no iemesliem, kāpēc studiju apmaiņā pieteicos braukt 

tik tālu – uz Čīli, bija filma “Violeta dodas uz debesīm” par Vio-
letu Parru (1917–1967), ko biju redzējusi pirms pāris gadiem. 
Violeta Parra ir tekstilmāksliniece, folkloras vācēja, dzejniece, 
dziedāja, ģitāras spēlētāja, dzimusi tikai 30 kilometrus no pil-
sētas, kurā mācījos. Viņa savā jaunībā apceļoja Čīli, vācot čīlie-
šu dziesmas visdažādākajos Čīles nostūros, vēlāk ierakstot tās 
albumos. Viņa, cik saprotu, bija tā, kas aizsāka tautas dziesmi-
nieku kustību. Varētu vilkt paralēles – ja mūsu Krišjānis Barons 
būtu apbraukājis Latviju laikā, kad jau būtu bijušas iespējas 
ierakstīt tautas dziesmas un viņam būtu piemitusi prasme dzie-
dāt un spēlēt tautas mūzikas instrumentus, viņš arī būtu kļuvis 
par tādu folkloras kustības ikonu kā Violeta Parra Čīlē. 

Esot Čijanā pirmās nedēļas, man bija iespēja redzēt Nacio-
nālo folkloras dziedātāju konkursu. Vērojot to, nāca prātā Valda 
Muktupāvela lekcija LMA par folkloras kustību Latvijā. Ka līdz-
vērtīgi tam, kas ir folklora, ir ideja par to, ko esam pieņēmuši 
dēvēt par folkloru. Čīlē, kā izrādījās ar folkloru saprot mūziku, 
kura ir pa vidu starp kantrimūziku un dziesminieku jeb bardu 
kultūru Amerikas Savienoto Valstu izpratnē par folkmūziku. Ti-
kai atšķirībā no bardiem, cilvēki izpilda ne tikai savas dziesmas, 
bet arī citu sacerētās dziesmas. To varēja novērot folkloras kon-
kursā – cilvēki izpildot dziesmu, informēja, kurš ir dziesmas pir-
mais autors, izpildītājs. Šajā folkloras izpratnes kontekstā galīgi 
nebija vietas pamatiedzīvotāju mūzikai. 

Es biju paņēmusi līdzi uz Čīli savu mazo etnogrāfisko kokli. 

kā savādāk.
Epistemoloģijas kontekstā vēlos pieminēt epistemicīdu – jē-

dzienu, kas apzīmē citu pasaules skatījumu iznīcināšanu. Latī-
ņamerikā ar to domājot – vietējo pamatiedzīvotāju pasaules 
skatījuma mērķtiecīgu iznīcināšanu. Šajā kontekstā ļoti intere-
santas bija diskusijas par to, kā īsti mācīt pamatiedzīvotāju sko-
lotājus tā, lai būtu telpa, gan viņu pasaules izpratnei, gan tam, 
ko vēlas iemācīt attiecīgās valsts programmas.

Šajā kontekstā arī ļoti interesantas bija sarunas par pilsonis-
ko izglītību un to, kas īsti čīlieti padara par čīlieti?

Šobrīd aktuāls ir jautājums par viltus ziņām un tāpēc jautā-
jums – kurā brīdī daudzie paralēlie pasaules skatījumi–kosmolo-
ģijas kļūst par māņiem vai māņticībām? Un kā tad ar pašu zināt-
ni – vai “zinātne” ir viens no veidiem kā skatīties uz pasauli? Un 
kā ar veidiem, kā mēs konstruējam zināšanas? Kā mēs leģitimi-
zējam zināšanas, un kāpēc tieši vienas ir vērtīgākas par citām? Kā 
zinātniskā metode palīdz konstruēt mūsu zināšanas par pasauli, 
kurā dzīvojam? Un kāda ir nozīme izglītības sistēmai, kas nodod 
mūsu uzkonstruētās zināšanas tālāk nākamajai paaudzei? Kur ir 
atšķirība starp atļaušanu būt, piemēram, vietējo indiāņu pasau-
les uzskatam un māņticības leģitimizēšanai? Kur ir robeža starp 
faktu apzināšanu un zināšanu konstruēšanu?

Ja nu mēs paši iesprostojam sevi savā realitātes izpratnē, ko 
paši esam uzkonstruējuši, vairs nesaprotot, ka, mainot prizmu, 
kā redzam šo realitāti, arī pati realitāte var mainīties?

Mācoties spāņu valodu, aizraujoši bija mācīties dažādas va-
lodas nianses. Vienu reizi, kad rīta agrumā pieredzēju zemes-
trīci, pēcāk stāstīju draugiem savu pieredzi, bet viņi saka, ka tā 
nebija zemestīce (terremoto), bet zemes trīcīte (temblor), jo par 
zemestrīcēm saucot tikai lielās – virs piecu baļļu atzīmes.

Vēl interesanta nianse ir starp jēdzieniem – kolonisti un ko-
lonizatori. Kolonizatori (colonizadores) jeb konkistadori bija tie, 
kuri vardarbīgi kolonizēja un pakļāva vietējos iedzīvotājus. Ar 
kolonistiem (colonos) apzīmē vāciešus (u.c. eiropiešus), kuri bez 
vardarbības ieceļoja un uzsāka dzīvi Čīlē (lielākoties dienvidos). 

Fascinējoša bija iespēja nonākt Lieldienu salā (Rapa Nui) un 
redzēt slavenās akmens skulptūras – moai. Noteikti būtu vērts 
taisīt padziļinātu pētījumu ne tikai par viņu senču kultu, ko no-
mainīju putna cilvēku kults, bet arī par to, kā kristietība ienāca 
un pārņēma salas pamatiedzīvotāju pasaules izpratni.

dzimums
No 196 pēcdoktorantiem 99 ir sievietes un 97 – vīrieši.
doktora grāda iegūšanas gads un vieta
Vairums pēcdoktorantu (45) doktora grādu ir ieguvuši 

2015. gadā, tam seko 2014. gads (39).

Latvijā doktora grādu ieguvuši 45 pēcdoktoranti un 20 – ārval-
stīs, to starp ASV – 4, Francijā, Igaunijā – 3, Vācijā, Ukrainā, Somijā, 
Japānā, Lietuva – pa 2, Šveicē, Dānijā, Norvēģijā, Ķīnā, Marokā, 
Indijā, Brazīlijā, Čīlē, Serbijā, Baltkrievijā, Krievijā – pa vienam. 

No 165 pēcdoktorantiem, kuri doktora grādu ieguvuši ir 
Latvijā, 81 – Latvijas Universitātē, 51 – Rīgas Tehniskajā uni-
versitātē, 14 – Latvijas Lauksaimniecības universitātē, 7 – Rīgas 
Stradiņa universitātē un 4 – Daugavpils Universitātē, 8 – citās 
Latvijas augstskolās.

ārvalstu pēcdoktoranti 
No 196 pēcdoktorantiem 25 ir uzskatāmi par ārvalstu 

pēcdoktorantiem, to vidū 9 Latvijas izcelsmes zinātnieki, kuri 
šobrīd strādā ārvalstīs un/vai tur ir ieguvuši doktora grādu, un 
16 ārvalstu izcelsmes zinātnieki: no Ukrainas – 3, no Igaunijas 
un Lietuvas – pa 3, no Vācijas, Pakistānas, Indijas, Marokas, Ser-
bijas, Baltkrievijas un Krievijas – pa vienām.

Pēcdoktorantu darba pieredze
No 196 pēcdoktorantiem vairumam 150 pēcdoktorantiem 

ir darba pieredze tikai Latvijā (to vidū arī ārvalstu izcelsmes 
pēcdoktoranti), 23 – šobrīd strādā Latvijā, bet iepriekš ir strā-
dājuši ārvalstīs, 18 ir tikai ārvalstu darba pieredze, 4 – šobrīd 
strādā ārvalstīs, bet iepriekš guvuši pieredzi Latvijā, vienam ār-
valstu pēcdoktorantam nav darba pieredzes.

Pēcdoktorantu dalība zinātnes komunikācijā
Lai popularizētu zinātnes un pētniecības sasniegumus, 

pēcdoktoranti piedalās dažādās zinātnes komunikācijas aktivi-
tātēs. Viens no šādiem pasākumiem šogad notika Eiropas Zi-
nātnieku nakts ietvaros š.g. 28. septembrī. Lai plašāku sabiedrī-
bu iepazīstinātu par Latvijas pēcdoktorantu pētījumiem un sa-
sniegumiem, Valsts izglītības attīstības aģentūra rīkoja “Jauno 
zinātnieku staciju” Rīgas Centrālajā dzelzceļa stacijā. 

Pasākumā 11 jaunie zinātnieki iepazīstināja ar saviem pētī-
jumiem plašāku sabiedrību. Jānis Cīmurs, Latvijas Universitātes 
pētnieks, stāstīja par to, kā savaldīt magnētiskas daļiņas un likt 
tām kārtoties noteiktās struktūrās, lai tās liktu lietā. Jana An-
džāne, Latvijas Universitātes pētniece, stāstīja, kā nanoslāņainu 
topoloģisku dielektriķu laminātu pārvērst elektrībā, Andris Bēr-
ziņš, Latvijas Universitātes pētnieks, stāstīja par mikroskopisku 
magnētisko lauku izpēti magnētiskās plānās kārtiņās un to no 
elektronikas līdz medicīnai, Ieva Pīgozne, Latvijas Universitātes 
pētniece, stāstīja par apģērba attīstību Latgalē 19. gadsimtā. 
Elīna Makarova, Organiskās sintēzes institūta vadošā pētniece, 
stāstīja par savu pētījumu, kas varētu palīdzēt atrast jaunas ie-
spējas, lai uzlabotu veselības stāvokli pacientiem ar hroniskām 
slimībām, kas saistītas ar mazkustīgu dzīvesveidu. Oskars Grīgs, 
Latvijas Valsts koksnes ķīmijas institūta pētnieks, stāstīja par 
mikroorganismu kultivēšanas procesu kontroles izstrādi biore-
aktoriem, kuru procesos iegūst tādus produktus kā, piemēram 
vakcīnas, antibiotikas, maizes raugs, bio–degradablā plastmasa 
un daudzus, daudzus citus, cilvēkiem nepieciešamus produktus. 
Agris Bērziņš, Latvijas Universitātes pētnieks, stāstīja par savu 
pētījumu, kas veltīts farmaceitisko vielu kristālisko formu no-
zīmībai gan saistībā ar farmaceitisko preparātu iedarbību, gan 
intelektuālā īpašuma jautājumiem. Ģirts Būmanis, Rīgas Tehnis-
kā Universitātes Būvmateriālu un būvizstrādājumu katedras pēt-
nieks, meklē alternatīvas tradicionālajām izejvielām, jo ražošanas 
nozarē arvien ierobežotāki un izsīkstošāki kļūst neatjaunojamie 
dabas resursi. Ģ. Būmanis stāstīja par to, kāds ir rūpnieciskās ra-
žošanas blakusproduktu potenciālais pielietojums būvmateriālu 
ražošanā. Angelika Voronova, LVMI Silava pētniece, stāstīja par 
priedes genoma noslēpumiem un gēnu tīklošanās ar lēkājošo 
elementu starpniecību, Agnese Gailīte, LVMI Silava pētniece, 
stāstīja par trīs labi zināmu un pazīstamas melleņu ģints sugu – 
mellenes, brūklenes un zilenes molekulāri ģenētisko izpēti.

PostDoc Latvia programma ir radīta, lai veicinātu jauno 
zinātnieku karjeru zinātniskās institūcijās un komercuzņēmu-
mos, kā arī uzlabotu Latvijas zinātnisko institūciju pētniecisko 
un inovatīvo kapacitāti un spēju piesaistīt ārējo finansējumu. 
Vairāk informācijas VIAA mājaslapā http://viaa.gov.lv/lat/
pecdoktoranturas_atbalsts.

VIAA pasākums “Jauno zinātnieku stacija” tika īstenots ERAF 
projekta Nr. 1.1.1.5/17/I/002 “Integrētie nacionālā līmeņa pasā-
kumi Latvijas pētniecības un attīstības interešu pārstāvniecības 
stiprināšanai Eiropas pētniecības telpā” un 1.1.1.2. pasākuma 
“Pēcdoktorantūras pētniecības atbalsts” ietvaros. 

JAunāS ZinātnieceS PieredZeS 
StāStS: LAtviete ČīLē

Apmeklējot Violetas Parras 
muzeju Sankarlosā (San Car-
los), vārdu pa vārdam ar mu-
zeja pārvaldnieku un mums 
ar draudzeni no Spānijas, 
kas arī bija studiju apmaiņā, 
piedāvāja uzstāties koncertā 
par godu Čīles kultūras man-
tojumam. Tā nu nākamajā 
dienā piedalījāmies koncertā 
– es spēlēju kokli un Patrīcija 
(Patricia López Castillo) lasīja 
dzeju no sava nesen izdotā, 
pirmā dzejas krājuma.Koncerts Violetas Parras  

muzejā SanKarlosā 

Postkoloniālisms un izglītības epistemoloģija, un zinā-
šanu konstruēšana

Man bija iespēja apmeklēt dažādus kursus, no kuriem sirdij 
tuvākais bija “Izglītības epistemoloģija” – izziņas teorija izglītī-
bas kontekstā. Tajā bija iespēja ne tikai pieredzēt doktorantu 
diskusiju kultūru, bet arī uzzināt aktuālās diskusijas izglītības 
teorijās Čīles kontekstā. Mani ļoti iedvesmoja veids, kā dokto-
ranti diskutēja gan savā starpā, gan ar pasniedzējiem. Viņi argu-
mentēti izklāstīja savus viedokļus, un, kas labākais, neuztvēra 
personiski to, ka kursabiedru domas atšķīras. Semināram noslē-
dzoties, visi atvadījās sabučojoties, un bez aizvainojuma turpi-
nāja savu dzīvi. Es ļoti vēlētos, lai šāda diskusiju kultūra attīstī-
tos Latvijā un lai mēs, diskutējot neuztvertu lietas personīgi, jo, 
tikai argumentēti izklāstot viedokļus un esot dažādu viedokļu 
krustugunīs, var labāk izprast sarežģīto realitāti, kurā dzīvojam.

Semināros tika skartas dažādas tēmas, zem lupas palikta 
pedagoģija kā tāda, jo veselu semināru veltījām, apspriežot 
vai pedagoģija vispār var būt zinātne, jo zinātne ir tad, ja no-
vēro lietas un veic pētījumu, bet pedagoģija pati par sevi arī 
nozīmē iesaistīšanos – līdz ar to nav definējama kā zinātne… 
Varētu noteikti izvērst pētījumu, analizējot, kā vispār Latīņame-
rikā, arī Eiropas kontinentā tiek nosauktas augstākās izglītības 
iestādes un fakultātes, kurās māca pedagoģiju un izglītības zi-
nātni – pedagoģijas fakultātes, skolotāju izglītošanas centri vai 

Moai skulptūras Lieldienu salā

Dzīvojot Čīlē un sarunājoties ar vietējiem, sapratu ka liela 
loma Čīles vēsturē ir diktatūrai – Pinočeta režīmam, kura laikā 
izrēķinājās ar tiem, kuri neatbilda režīma ideoloģiskajiem uz-
skatiem. Ļoti interesanti bija dzirdēt, kā cilvēki interpretē vēs-
tures notikumus atkarībā no tā, vai viņi paši pārstāv politiski 
labējos vai kreisos uzskatus – un līdz ar to, bija sarunu biedri, 
kas uzskatīja, ka Pinočeta režīms nācis par labu, bet atkal citi 
bija pilnīgi pretējās domās.

Studentu protesti un aktivitāte
Lielu iespaidu uz mani atstāja pieredze, kad vienu dienu 

aizejot uz lekcijām, uzzināju, ka lekcijas nenotiek, jo studenti ir 
ieņēmuši fakultātes ēku, jo viņi protestē pret fakultātes vadības 
autoritatīvo stilu. Laikam ejot, pievienojās citas fakultātes, izsa-
kot savus iebildumus un aicinot mainīt lietas. Izrādās šāda prakse 
– rīkot protestus, ieņemot ēkas, kas līdz ar to traucē lekciju norisi, 
ir izplatīta parādība Čīlē. Šogad protestu vilnis izvērtās diezgan 
liels, jo visā Čīlē studenti vienojās protestēt pret seksismu akadē-
mijā kā tādā. Kustība izauga tik liela, ka vienā brīdī ziņās bija in-
formācija, ka studenti ir pārņēmuši ap 20 universitātes, tādejādi 
protestējot pret lietu kārtību un aicinot risināt šo jautājumu. 

Universitāte Santjago, kuru ieņēmuši studenti protestējot pret sek-
sismu un seksuālo vardarbību akadēmijā.

Atgriežoties Latvijā pilna ar iespaidiem, esmu paņēmusi aka-
dēmisko gadu mācībās, lai sakārtotu domas, jo Čīlē piedzīvotais 
atstājis dziļas sekas manā domāšanā un līdz ar to arī atstās ie-
spaidu arī uz doktora darbu. Šī pieredze Čīlē ļoti ietekmējusi to, 
kā redzu izglītības zinātni un pedagoģiju. Turpinot LJZA iesākto 
tradīciju dalīties ar ārvalstīs piedzīvoto, septembra nogalē dalī-
jos pārdomās un piedzīvojumu stāstos ar apvienības biedriem. 
Iepriekš par savu pieredzi stāstīja jaunie zinātnieki ar pieredzi no 
ASV un Ķīnas. Šie pasākumi ir plaši apmeklēti, tas liecina par to, 
ka šāda pieredze ir vērtīga ne tikai pašam zinātniekam, bet arī 
viņa kolēģiem tēvzemē. Ļoti iesaku arī citiem jaunajiem zinātnie-
kiem izmantot iespējas, ko piedāvā mobilitātes programmas. 

Laura bužinska, 
LJZA Konsultatīvās padomes locekle,  

Fotogrāfijas no autores personiskā arhīva
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asinīs ar robežvērtību ≥ 10,7 x 103/µL (AUC = 
0,72; p = 0,005), IL–6 ar robežvērtību ≥ 4,3 pg/
mL (AUC = 0,77; p = 0,001), absolūtais neitrofīlo 
leikocītu skaits asinīs ar robežvērtību ≥ 6,75 x 
103/µL (p=0.04), CRP ar robežvērtību ≥ 8,4 mg/L 
(AUC = 0,71; p = 0,05). Visi analizētie kritēriji tika 
apvienoti AA prognozēšanas skalā, kur katram 
anamnestiskajam, klīniskajam un laboratoris-
kajam rādītājam tika piešķirta 1 balles vērtība. 
Skalas rezultējošā sadaļā baļļu skaits tiek sum-
mēts. Ja baļļu skaits ir 5–6 pirmajās 24 stundās 
pēc sāpju rašanās vēderā, 6–7 turpmākajās 25–
48 stundās un 7–9 nākamajās 49–72 stundās 
pēc sāpju rašanās vēderā, tad tiek prognozēta 
AA iespēja (LR izgudrojuma Nr. P–14–98). Ie-
gūtais AA prognozēšanas paņēmiens bērniem 
vecumā no 7 līdz 16 gadiem ar sāpēm vēderā 
tika ieviests VSIA BKUS Neatliekamās medicī-
niskās palīdzības (NMP) nodaļas darbā. Anali-
zējot atšķirības dažādu laboratorisko rādītāju 
starpā NAA un KAA gadījumos, varam secināt, 
ka augstāka iekaisuma mediatoru koncentrā-
cija vērojama KAA gadījumos salīdzinājumā ar 
NAA, un tādi citokīni kā IL–6 ar robežvērtību ≥ 
36,2 pg/mL (AUC = 0,86; p = 0,001), IL–8 ar ro-
bežvērtību ≥ 12,3 pg/mL (AUC = 0,76; p = 0,02) 
un MCP–1 ar robežvērtību ≥ 400,2 pg/mL (AUC 
= 0,75; p = 0,03) liecina par KAA.

Abi pētījumi parāda, ka akūts apendicīts 
bērniem ir vēdera dobuma patoloģija, kuru var 
ārstēt ķirurģiski un neķirurģiski. Neķirurģiskai 
ārstēšanai rekomendējami slimnieki ar NAA. 
Iegūtais AA prognozēšanas paņēmiens būtiski 
atvieglo AA diagnostiku bērniem no 7 līdz 16 
gadu vecumam.

Foto no RSU mājaslapas

viedu ieguLtu 
kOOPerAtīvu SiStēmu 

teHnOLOģiJu AttīStībA
Dr.sc.comp. modris grei-

tānS – Elektronikas un da-
torzinātņu institūta vadošais 
pētnieks, zinātniskais direk-
tors, LZA kor.loc. (2011)

Pēdējās desmitgadēs 
mūsu dzīvi ievērojami ir pār-
vērtusi informāciju un komu-
nikāciju tehnoloģiju attīstība. 

Tā, piemēram pirms nedaudz vairāk nekā 30 
gadiem personālo datoru parādīšanās sāka 
mainīt to, kā strādājam, kā atpūšamies, arī to, 
kā domājam, jo papildus fiziskai realitātei deva 
mums virtuālu vidi. Interneta ienākšana mūsu 
ikdienā, kas sākās pirms nedaudz vairāk nekā 
20 gadiem, savienoja datoru virtuālās vides 
vienotā virtuālā pasaulē un izmanīja veidus, 
kā mēs mācāmies, iepērkamies, ceļojam, vei-
cam darījumus u.c. Savukārt pirms nedaudz 
vairāk nekā 10 gadiem mūsu dzīvē parādījās 
tādi jēdzieni kā “lietu internets”, “kiberfizikā-
lā sistēma”, un personālo datoru un interneta 
veidotā virtuālā pasaulē līdz ar cilvēkiem savas 
aktivitātes sāka veikt arī viedierīces, kuras pa-
šas spēj sazināties ar apkārtējo fizikālo realitāti, 
pieņemt lēmumus un ietekmēt tur notiekošo. 
Un atkal mūsu dzīvesveids mainās – automa-
šīnas var braukt bez šoferiem, rūpnīcās blakus 
strādā cilvēki un roboti, savu veselību uzticam 
mākslīgā intelekta vadītām sensoru un izpild-
mehānismu sistēmām.

Lai arī minētie piemēri ir no dažādām noza-
rēm, tomēr visur nozīmīga loma šādā hibrīdā 
cilvēku–ierīču un virtuāli–fizikālā pasaulē pie-
der viedu iegultu kooperatīvu sistēmu (VIKS) 
tehnoloģijām. “Vieds” nozīmē plašu signālu, 
attēlu, datu apstrādes paņēmienu izmanto-
šanu, tai skaitā mākslīgā intelekta tehnoloģi-
jas; “iegults” nozīmē, ka apstrāde notiek pašā 

sistēmā (automašīnā, darbagaldā u.c.), nevis 
nodalītā datorā, piedevām apstrāde ir jāveic 
ierobežotos, tai skaitā laika, resursos; savukārt 
“kooperatīvs” nozīmē spēju sistēmas mezgliem 
pašiem sazināties savā starpā, lai pieņemtu ko-
pējus lēmumus, sadalītu uzdevumus un veiktu 
citas saskaņotas darbības.

Savā pētnieciskā darbībā jau kopš skolas un 
studiju gadiem esmu bijis saistīts ar divām it kā 
dažādām jomām – no vienas puses ar matemā-
tiku, datu ieguvi un to apstrādes metožu uzla-
bošanu, bet no otras puses ar tehnisko jaunra-
di, tehnisko fiziku, fizikālās pasaules sistēmām 
procesiem. Gan LU diplomdarbā izstrādātais 
divlīmeņu skaitļotāju mērkomplekss termā-
lās luminiscences mērījumiem, gan līdzdalība 
1997. gadā Eiropas IT balvu izcīnījušās “DASP–
lab system” radīšanā, no šodienas viedokļa ska-
toties, ir tieši saistāmi ar viedu iegultu koope-
ratīvu sistēmu tehnoloģiju attīstības iedīgļiem, 
jo VIKS tehnoloģijas ir tā vieta, kur, matemātikā 
balstītu paņēmienu izmantošana spēj ievēro-
jami uzlabot fizikālo sistēmu spējas.

VIKS tehnoloģiju pielietojumu jomas ir ļoti 
plašas – viedais transports, nākotnes personali-
zētā medicīna, Industrija 4.0, drošības risināju-
mi u.c. Ir patīkami apzināties, ka VIKS tehnolo-
ģiju attīstībā un pielietojumu izstrādēs būtisks 
ir arī mans un manu kolēģu ieguldījums.

Tā, piemēram, viedā transporta jomā 
2016. gadā Nīderlandē “Grand Cooperative 
Driving Challenge” pasākumā piedalījās arī 
Latvijas komanda ar savu pašbraucošo un 
ar citiem komunicējošu automašīnu. Pirmie 
pašbraucoša auto braucieni Latvijā ir izpelnī-
jušies LZA prezidenta atzinību kā vienam no 
2017. gada nozīmīgākiem notikumiem zinātnē. 
Šobrīd vadu Latvijas daļas darbu vairāku Ap-
vārsnis 2020 projektu izpildē – projektā “3Ccar” 
elektrisko auto piedziņas kontrolei ir izstrādāts 
un System–on–chip tehnoloģijā implementēts 
mākslīgo neironu tīkla risinājums. Projektā 
“Autodrive” notiek droša un mazu aizkavju ko-
munikācijas mezgla izstrāde izmantošanai gan 
transportā, gan ceļu infrastruktūrā, kas bals-
tās uz kompleksa LTE(4G/5G), Wi–Fi(802.11.p) 
un IoT(LoRa) risinājuma attīstību. Savukārt 
projektā PRYSTINE drošai pilsētvides uztverei 
tiek strādāts pie kombinēta mākslīgā intelektā 
balstīta radaru, LIDARu un stereoredzes senso-
ru datu analīzes risinājuma attīstības. 

Saistība ar nākotnes medicīnu projektā 
“Convergence” tiek radītas viedas valkājamas 
sensoru sistēmas, kas uzrauga cilvēka fiziskās 
aktivitātes, biomedicīniskos rādītājus, kā arī 
apkārtējās vides parametrus, lai cilvēkam varē-
tu dot tieši viņam un konkrētai apkārtējai videi 
atbilstošus padomus kā rīkoties, bet kritiskās 
situācijās informēt medicīnas u.c. speciālistus.

Produktivitātes celšanai pasaulē, un it se-
višķi Latvijas tautsaimniecībā, būtiska nozīme 
ir industriālo procesu automatizācijai, ieviešot 
tādas tehnoloģijas kā datorredze, mašīnmā-
cīšanās, robotika, mehatronika u.c. EDI manā 
vadībā tiek radīts komplekss risinājums, kas 
vienotā sistēmā ietver robotrokas izpildmehā-
nismu, 3D datorredzi, mākslīgā intelekta mo-
duli noteiktu lēmumu pieņemšanai un papild-
sensoru apakšsistēmu (piemēram, konveijera 
vadībai, kvalitātes kontrolei, papildus drošībai 
u.c.), nodrošinot visu komponenšu saskaņotu 
rīcību un darbību pārplānošanu reālā izpildes 
laikā atkarībā no apkārtējiem notikumiem.

Nobeigumā ar lepnumu gribas pieminēt, ka 
šo manu ilggadējo ieguldījumu viedo iegulto 
kooperatīvo tehnoloģiju attīstībā ir novērtēju-
ši arī Latvijas IT nozares nozīmīgākas atzinības 
piešķīrēji – 2018. gadā apbalvojot mani ar Eiže-
na Āriņa balvu. 

Foto no EDI mājaslapas
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Aizstāvēšana

AkūtS APendicītS 
bērniem – ķirurģiSkA 

vAi neķirurģiSkA 
SASLimšAnA?

Dr.habil.med. Aigars Pē-
terSOnS – Rīgas Stradiņa 
universitātes profesors, rek-
tors, LZA kor.loc. (2017)

Tradicionāli tiek uzskatīts, 
ka akūts apendicīts (AA) ir bie-
žākā vēdera dobuma patolo-
ģija bērniem, kas prasa ķirur-
ģisku ārstēšanu. Pēdējās desmitgades laikā ir 
būtiski mainījusies ārstēšanas taktika nekom-
plicēta akūta apendicīta (NAA) gadījumos bēr-
niem. Lai gan apendektomija joprojām tiek uz-
skatīta par zelta standartu AA ārstēšanā, arvien 
plašāk izmanto neķirurģisku ārstēšanas tak-
tiku. Saskaņā ar šo stratēģiju, NAA gadījumos 
pieļaujama pacientu ārstēšana bez ķirurģiskas 
iejaukšanās, apendektomiju veicot gadījumos, 
ja antibakteriālā terapija bijusi neefektīva. Pē-
tījumi, kuros tiek salīdzināta ķirurģiska un ne-
ķirurģiska ārstēšanas taktika NAA gadījumos 
bērnu populācijā ir maz. Lai objektīvi salīdzinā-
tu ķirurģiskas un neķirurģiskas ārstēšanas tak-
tiku efektivitāti, būtu nepieciešams izvērtēt ne 
tikai komplikāciju skaitu un izmaksas, bet arī 
izmantotās ārstēšanas metodes ietekmi uz or-
ganisma metabolo procesu atbildes reakcijām. 
Valsts pētījumu programmas (VPP) medicīnā 
“BIOMEDICINE” ietvaros laika posmā no 2010. 
līdz 2018. gadam tika veikti divi prospektīvi pē-
tījumi. Multidisciplināra komanda, piedaloties 
pediatriem, bērnu ķirurgiem, radiologiem, la-
boratorijas speciālistiem, molekulārbiologiem, 
bioķīmiķiem, mikrobiologiem, patologiem un 
citiem speciālistiem, pētīja VSIA Bērnu klīnis-
kās universitātes slimnīcas (BKUS) pacientus, 
kas atradās stacionārā NAA dēļ. Visu pētījumu 
veikšanai tika saņemtas VSIA BKUS un Rīgas 
Stradiņa universitātes (RSU) Ētikas komiteju, 
kā arī pacientu un viņu vecāku (pilnvaroto per-
sonu) atļaujas. 

Pirmā pētījuma mērķis bija noteikt iekaisu-
ma un oksidatīvā stresa (OS) parametru izmai-
ņas NAA gadījumos bērniem no 7 līdz 16 gadu 
vecumam, izmantojot ķirurģiskas un neķirur-
ģiskas ārstēšanas metodes. Ar OS saprot or-
ganisma oksidantu un antioksidantu sistēmas 
disbalansu, kas rada brīvo radikāļu jeb reaktī-
vo skābekļa savienojumu līmeņa pieaugumu. 
Paaugstināts OS negatīvi ietekmē bērna atve-
seļošanos un var pagarināt stacionēšanas ilgu-
mu, tādējādi negatīvi ietekmējot ekonomiskos 
aspektus (ārstēšanas izmaksas un pacienta ve-
cāku darbaspēju). Zināms, ka OS palielinās ne 
tikai iekaisuma procesa rezultātā, bet arī dažā-
du ārstniecisku manipulāciju un īpaši ķirurģis-
ku operāciju laikā. OS pakāpe un antioksidantu 
ietekme uz ārstēšanas rezultātu ir pētīta sais-
tībā ar citām patoloģijām, piemēram ar akūtu 
pankreatītu pieaugušajiem. Literatūrā nebija 
pieejami dati par OS saistību ar AA bērniem 
un tā izmaiņām atkarībā no ķirurģiskas vai 
neķirurģiskas ārstēšanas taktikas. Pastāvot vai-
rākām iespējamām ārstēšanas stratēģijām vie-
nas patoloģijas gadījumos (NAA), būtu svarīgi 
izvēlēties pacientam saudzīgāko un efektīvāko 
ārstēšanas metodi. Īpaši svarīgi tas ir bērnu ve-
cuma pacientiem. Divu NAA grupu pacientiem 
(pirmajā grupā – neķirurģiski ārstētie, otrajā 
grupā – ķirurģiski ārstētie) tika noteikts seru-
ma OS marķieru panelis – katalāze, superok-
sīddismutāze un glutations, kā arī iekaisuma 
mediatoru panelis – C–reaktīvais olbaltums 

(CRO), interleikīns–6 (IL–6) un prokalcitonīns 
(PCT). Katras grupas 30 pacientiem tika anali-
zēti 180 bioloģiskā materiāla paraugi. Rezultāti 
uzrādīja, ka ķirurģiska ārstēšana ir saistīta ar 
izteiktāku iekaisuma mediatoru koncentrācijas 
pieaugumu pirmo 24 stundu laikā pēc ope-
rācijas, salīdzinot ar neķirurģisku ārstēšanu. 
Neķirurģiski ārstēto pacientu grupā iekaisuma 
mediatoru koncentrācijas izmaiņas serumā 
saistībā ar uzsākto ārstēšanu nebija nozīmīgas. 
Izteiktākās koncentrācijas izmaiņas tika novē-
rotas, analizējot CRO līmeni. 1. pacientu grupā 
24 stundas pēc ārstēšanas uzsākšanas CRO vi-
dējais līmenis – 11,39 mg/l, savukārt 2. pacien-
tu grupā – 36,02 mg/l (p= 0,04). Vēl izteiktākas 
atšķirības bija vērojamas pēc 48 stundām, 
attiecīgi, 6,23 mg/l pret 44,16 mg/l (p=0,01). 
Līdzīgi tas bija ar IL–6 un PCT koncentrācijām. 
Atšķirībā no iekaisuma mediatoriem OS mar-
ķieru koncentrāciju izmaiņās netika konstatēta 
statistiski ticama saistība ar ārstēšanas taktiku. 
Pētījuma secinājums – neķirurģiska taktika 
NAA gadījumos bērniem ir droša un efektīva 
ārstēšanas metode. Pētījuma rezultātā tika iz-
strādāts NAA ārstēšanas algoritms, kas sekmīgi 
aprobēts un ieviests VSIA BKUS darbā.

Otrā pētījuma mērķis bija uzlabot AA diag-
nostiku bērniem no 7 līdz 16 gadu vecumam un 
izstrādāt jaunu AA prognozēšanas paņēmienu 
(diagnostikas skalu). Ir zināms, ka AA un akūts 
mezenteriāls limfadenīts (AML) ir biežākie akū-
tie vēdera dobuma iekaisuma procesi bērnu 
vecumā ar līdzīgu klīnisko gaitu, bet atšķirīgu 
ārstēšanas taktiku. Pēdējā desmitgadē ir vēro-
jama būtiska pētnieku aktivitāte pētījumos par 
citokīnu lomu organisma iekaisuma procesos 
bērniem un to diagnostisko vērtību. Tāpat ir 
zināms, ka novēlota AA diagnostika noved pie 
peritonīta vidēji 8–40% pacientu un peritonīta 
izārstēšanas izmaksas bērniem ir augstas. Ir jā-
atzīmē, ka nokavēta AA diagnostika noved arī 
pie nevajadzīgām operācijām 4–50% bērnu 
vecuma pacientu. Mūsu otrā pētījuma hipotē-
ze bija balstīta uz pieņēmumu, ka iekaisuma 
mediatoru jeb citokīnu koncentrāciju atšķirības 
ir nozīmīgas AA un AML diferenciālajā diag-
nostikā un tās kombinācijā ar tradicionālajām 
izmeklēšanas metodēm varētu uzlabot AA di-
agnostisko precizitāti. Tika veikts prospektīvs 
gadījumu kontroles pētījums no 7 līdz 16 gadu 
veciem bērniem ar iekaisuma procesu vēdera 
dobumā, izmantojot staru diagnostikas (ultra-
sonogrāfija – USG), bioķīmiskas (CRO), kā arī 
molekulārbioloģiskas izmeklēšanas metodes 
IL–1β, IL–4, IL–6, IL–8, IL–10, IL–12[p70], IL–17, 
MCP–1, TNFα, EGF identificēšanai asins sērumā. 
Pētījumā tika iekļauti 178 pacienti, no kuriem 
prospektīvai iekaisuma mediatoru analīzei tika 
atlasīti 67 – 31 pacients ar AA un 36 pacienti 
– ar AML. Kontroles grupā tika iekļauti 17 pa-
cienti bez iekaisuma klātbūtnes organismā ar 
mērķi noteikt citokīnu referentās vērtības un 
tās salīdzināt ar AA un AML pacientu rezultā-
tiem. Detalizētākai analīzes veikšanai AA pa-
cienti tika sagrupēti nekomplicēta (NAA) un 
komplicēta AA (KAA) grupās. AA un kontroles 
grupā – venozo asiņu paraugi tika ievākti stun-
du pirms operācijas, 24. stundā un 72. stundā 
pēc operācijas. AML grupā – stacionēšanas 
brīdī pēc diagnozes noteikšanas, 24. stundā 
un 72. stundā pēc konservatīvās ārstēšanas 
uzsākšanas. Tika noteikti radioloģiskie (USG) ie-
kļaušanas kritēriji AA grupā. AA prognozēšanai 
tika izmantoti šādi kritēriji: slikta dūša – (χ2=7,7; 
p=0,008), vemšana (χ2=8,1; p=0,006), paaug-
stināta aksilārā ķermeņa temperatūra ≥37,3°, 
aklās zarnas piedēklis USG, leikocītu skaits 

LZA īStenO LOcekļu kAndidāti

2018. gada 14. decembrī plkst. 11.00 Latvijas Lauksaimniecības 
universitātes  Pārtikas tehnoloģijas fakultātes 216. auditorijā, Jelga-
vā, Rīgas ielā 22,  notiks LLU Pārtikas zinātnes nozares promocijas 
padomes atklātā sēde, kurā

igOrS šePeļevS
aizstāvēs promocijas darbu “kartupeļu pārstrādes blakuspro-

duktu izpēte mikrokapsulētu fenolu savienojumu ieguvei” inže-
nierzinātņu doktora grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr.sc.ing. Dalija Segliņa (APP Zinātniskais institūts 
“Dārzkopības institūts”); Dr.sc.ing. Māra Dūma (LLU); Dr.agr. Ilze Skra-
bule (APP Zinātniskais institūts “Agroresursu un ekonomikas insti-
tūts”).

Ar promocijas darbu var iepazīties LLU Fundamentālajā bibliotē-
kā Jelgavā, Lielā ielā 2 un internetā http://llufb.llu.lv/promoc_darbi.
html .

***

2018. gada 28. decembrī plkst. 12.00 Latvijas Lauksaimniecības 
universitātē Veterinārmedicīnas zinātņu nozares Ķirurģijas apakš-
nozares promocijas padomes atklātā sēdē Jelgavā, Helmaņa ielā 8, 
Veterinārmedicīnas fakultātē, A 300. auditorijā

AiJA māLniece
aizstāvēs promocijas darbu “Jauna veida austas kompozīta 

materiāla aortas protēzes biointegrācija suņa vēdera aortā” 
(Biointegration of a new type woven aortic prosthesis from a composite 
material in a dog) veterinārmedicīnas doktora grāda iegūšanai.

Recenzenti: Dr.med.vet. Arnis Mugurēvičs (LLU); Dr.med.vet. Dace 
Bērziņa (LLU); Dr.med.vet. Alius Pockevičs (Alius Pockevičius, Lietuvas 
Veselības zinātņu universitāte, Veterinārās akadēmijas Veterinārās 
Patobioloģijas katedras Patoloģijas centrs).

Ar promocijas darbu var iepazīties LLU Fundamentālajā bibliotē-
kā Jelgavā, Lielā ielā 2 un internetā http://llufb.llu.lv/promoc_darbi.
html.

***
Latvijas Universitātes Ekonomikas promocijas padome 2018. gada 

6. novembrī atklātā sēdē piešķīra nAtAļJAi tOČeLOvSkAi ekono-

mikas doktora (Dr.oec.) zinātnisko grādu ekonomikas nozarē, apakš-
nozarē finanses un kredīts.

Balsošanas rezultāti: par – 7, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0.

***
Jāzepa Vītola Latvijas Mūzikas akadēmijas Promocijas padome 

2018. gada 7. novembrī atklātā sēdē piešķīra LīgAi PēterSOnei 
zinātnes doktora grādu humanitārās un mākslas zinātnes mūzikas, 
vizuālās mākslas un arhitektūras nozares apakšnozarē muzikoloģija. 

Balsošanas rezultāti: par – 6, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0.

***
LU Literatūrzinātnes, folkloristikas un mākslas zinātnes nozares 

promocijas padomes atklātā sēdē 2018. gada 13. novembrī LAumA 
meLLēnA–bArtkeviČA aizstāvēja promocijas darbu un viņai tika 
piešķirts mākslas doktora (Dr.art.) zinātniskais grāds mākslas zināt-
nes nozarē, teātra un kino vēstures un teorijas apakšnozarē. 

Balsošanas rezultāti: par – 9, pret – 0, nederīgi biļeteni – 0. 


